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Geachte heer Verbeek, 
 

Onder dankzegging voor uw brief met dagtekening 24 mei jl. in reactie op de brief 
brief van Stichting Cynthia en Annemieke (hierna: de “Stichting”) van 30 april jl., bericht ik 
u namens de Stichting als volgt. 

 
De Stichting heeft bij haar bovenvermelde brief het college van Gedeputeerde 

Staten Flevoland (hierna: het “College”) vragen gesteld over de beleidsgrondslagen die 
aan de basis hebben gelegen voor de experimenten met natuurontwikkeling in het 
Oostvaardersplassengebied, in het bijzonder over de experimenten met begrazing door 
dieren zoals omschreven in de brief van de Staatssecretaris van Landbouw, Natuurbeheer 
en Visserij d.d. 26 januari 2000, Tweede Kamer der Staten-Generaal, Vergaderjaar 1999-
2000, Kamerstuk 26 800 XIV, nr. 85 (hierna: de “Grote Grazers”) en het geven van ruimte 
aan natuurlijke ontwikkeling van die kuddes. 

 
Onder meer zijn door de Stichting vragen gesteld over de functie die de Grote 

Grazers volgens het College in het Oostvaardersplassengebied zouden moeten vervullen in 
relatie tot het dierenwelzijn. In het bijzonder heeft de Stichting bij het College erop 
aangedrongen dat de bovenvermelde experimenten niet ten koste mogen gaan van dat 
dierenwelzijn en heeft zij er bij het College op aangedrongen om ter voorkoming van 
verder dierenleed een proactieve houding in te nemen. 

 
In zijn beantwoording van 24 mei jl. volstaat het College met zijn constatering dat 

de vragen van de Stichting momenteel niet beantwoord kunnen worden, onder nadere 
toelichting. Anders dan een verwijzing naar een vergadering van de commissie 
Duurzaamheid op 6 juni a.s., waarop kan worden ingesproken, wordt door het College niet 
toegelicht waarom de vragen van de Stichting momenteel niet beantwoord kunnen 
worden. 
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Voor zover het College met de verwijzing naar de bovenvermelde vergadering 
bedoelt te stellen dat hij het niet wenselijk vindt om uitlatingen te doen over toekomstige 
beleidswijzigingen, verdient het opmerking dat de vragen van de Stichting grotendeels zijn 
gericht op de beleidsgrondslagen op basis waarvan het huidige beleid onder 
verantwoordelijkheid van het College tot stand is gekomen en het College een publieke 
verantwoordelijkheid heeft om over die door hem geadopteerde beleidsgrondslagen en 
de daarop gebaseerde uitvoering verantwoording af te leggen. 

 
De Stichting wijst op het evidente gegeven dat experimenteren met 

natuurontwikkeling verantwoordelijkheid brengt voor het in dat gebied geplaatste al dan 
niet geboren leven. Bij niet of onvoldoende kennis van dat experimenteren zal een balans 
in het gebied, zou die ooit al hebben bestaan, onhoudbaar blijken te zijn. 

 
Het handelen van het College als verantwoordelijk lichaam in dit verband baart 

de Stichting, op de keper beschouwd, ernstige zorgen. Slechts voor zover de publieke 
opinie dit afdwingt, lijkt het College, voor de bühne, op beperkte beheersmaatregelen aan 
te sturen.  

 
Een voorbeeld daarvan kan worden gevonden in de discussie rondom het al dan 

niet bijvoeren waarbij het College komt tot uitvoering op basis van waarnemingen, die in 
de visie van de Stichting onmogelijk representatief kunnen zijn.  

 
Zo heeft de Stichting er kennis van genomen dat bepaalde gebiedsdelen ten laste 

van de Grote Grazers zijn afgegrendeld zodat de aanwezige fauna tijdelijk in de 
gelegenheid werd gesteld zich te herstellen, zijn daarna de Grote Grazers opnieuw in dat 
gebiedsdeel toegelaten en zijn op dat moment waarnemingen gedaan ter beantwoording 
van de vraag of de populatie op dat moment al dan niet voldoende kon grazen. Een 
dergelijke meting is niet representatief, kan men zelfs zeggen dat er sprake is van 
gemanipuleerde metingen en er kan zeker geen beleid op worden gestoeld.  

 
Onverminderd die constatering dient bovendien te gelden dat niet lijkt te zijn 

nagedacht over de samenstelling van de fauna in die gebieden, waarvan op het eerste oog 
bezien voldoende aanbod lijkt te zijn, maar bij nadere bestudering belangrijke onderdelen 
van die fauna vanwege de toxische aard niet geschikt lijken te zijn voor begrazing, met alle 
voor de Grote Grazers ernstige gevolgen van dien. 

 
Ook over andere belangrijke onderwerpen lijkt in het geheel door het College niet 

te zijn nagedacht, zoals maar niet beperkt tot de kwaliteit van het oppervlaktewater, die 
ernstig te wensen over laat en op zichzelf bezien reeds gezondheidsnormen schendt en 
het feit dat experimenten waarin een dierenpopulatie een door de uitvoerder 
weloverwogen rol speelt aan strikte regels gebonden zijn. 

 
Op basis van het bovenvermelde kan de Stichting, op de keper beschouwd, geen 

enkel signaal waarnemen waarop de conclusie kan worden gebaseerd dat het College 
verantwoordelijkheid neemt. Het heeft dan ook geen zin om de initiële vragen van de 
Stichting, die op basis van de huidige beleidsdoelstellingen eenvoudig te beantwoorden 
zouden moeten zijn, in een publieke inspreekronde tijdens de bovenvermelde vergadering 
van de commissie Duurzaamheid te herhalen. De Stichting heeft vervolgvragen 
geagendeerd die vele malen complexer van aard zijn en kan thans reeds worden 
waargenomen dat er door het College niet wordt gehandeld op basis van kennis en kunde. 
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In plaats hiervan zal de Stichting op korte termijn haar eigen rapportage 
presenteren. In die rapportage zal zij, met naam en toenaam, ingaan op de al dan niet 
houdbaarheid van huidige beleidsgrondslagen, in hoeverre het ontstane dierenleed 
voorkomen had kunnen worden en of er sprake is geweest van menselijk, op de persoon 
toegesneden, falen. Zij zal deze rapportage delen met de nationale en internationale pers, 
waarbij het College – in het publieke domein – in de gelegenheid zal worden gesteld om te 
reageren. Als het College op dat moment ervoor kiest om andermaal geen verantwoording 
af te leggen, verwijzend naar een inspreekronde bij een commissie, dan zij dat zo. 

 
De reden dat de Stichting met haar brief van vandaag reeds op de publicatie van 

de bovenvermelde rapportage vooruitloopt is gelegen in het feit dat geen mogelijkheid 
onbenut kan worden gelaten om er bij het College op aan te dringen om de 
bovenvermelde experimenten in het Oostvaardersplassengebied per direct te stoppen. 
Voorts acht de Stichting het van belang om het College indringend te waarschuwen voor 
toekomstige foutieve beleidsbeslissingen die zouden leiden tot zelfs nog meer dierenleed. 

 
De Grote Grazers moeten worden afgevangen. Het laten voortduren van deze 

experimenten, al dan niet in kleinere vorm onder het en masse (blijven) afschieten van 
gezonde dieren zou niet alleen getuigen van onkunde en onwetendheid: het zou leiden tot 
een dierenleed van een omvang die de huidige samenleving niet zal kunnen bevatten, met 
alle politieke consequenties van dien. 
 
Onder verschuldigde hoogachting, 
 

J.C.P. Vogelaar  

 
 
 


